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MINDENSZENTEK ÜNNEPE                    A év                    1– 4 oldal 

 

Olv.: Jel 7,2-4.9-14 – 1Jn 3,1-3 – Mt 5,1-12a 

A hegyi beszéd  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Kevésszer szólítanak fel ilyenre bennünket ebben a világban: 

ünnepeljünk az Úrban! 

Jó lenne. ha értenénk ennek  üzenetét, 
hiszen az Úrban való örvendezés a jó fölötti öröm! 

 

Kedves Testvérek! Isten csak jót tud teremteni, csak jót tud akarni, a Benne való öröm a jó 
diadala fölötti öröm! Ezen a mai napon, mindenszentek ünnepén gondoljunk erre, hogy a jó, 
a jócselekedetek mentik meg a világot, a mi életünket és értelmet adnak mindennek! A rossz 
lehúz, a rossz kiközösít az emberi közösségből! Ünnepeljünk és örüljünk annak, hogy vannak 
olyan testvéreink, akik ebben a világban diadalra vitték a jót, a szeretetet, akár így is 
mondhatnám, győztek önmagukon! Nézzünk önmagunkba, vizsgáljuk meg indítékainkat, 
törekvéseinket!  

Segítsük a jót érvényre jutni saját életünkben, 
mert ez a lehetőségünk! 

Nem a többi ember lehetőségeivel kell foglalkoznunk! 

Tartsunk bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
Vasárnapról-vasárnapra valamit mindig felvillantunk Isten gazdagságából, hogy az ember 
mindezeken elgondolkodjon és felhasználja az isteni ajándékokat élete építésekor.  
 

Az életünk nem kész!  
Az életünk feladat! 

 

Mindegyikünknek saját magának kell fölépíteni az életét! Ezért nincs értelme semmiféle 
irigykedésnek, rivalizálásnak, attól az ember nem végzi el a maga feladatát, hogy a másikra 
irigykedik, acsarkodik, vagy egyáltalán értetlenkedik.  

 

Mindenkinek megvan a maga feladata! 

Ez kikerülhetetlen! 

 

A mai ünnep különösképpen is alkalmas arra,  
hogy az ember elgondolkodjon a létezésen,  
a saját léte értelmén! Ez nagyon fontos! 

 

Holnap halottak napját ünnepeljük. A két ünnep nagyon is összetartozik, nem véletlenül 
vannak egymás mellett. Az ember, amikor élete végéhez jut, akkor - aki nem veszítette el 
eszméletét, képes gondolkodni, - kivétel nélkül mindenki azzal foglalkozik, hogy mi értelme 
volt az életének? Ez komoly kérdés! Mi nem állatok vagyunk! Az állat nem tud a tegnapról, 
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meg a holnapról, az állatnak nincs fogalma ezzel kapcsolatosan. Az ember viszont tudatos 
lény! Az embernek el kell gondolkodnia azon, hogy hogyan is éli az életét! 
 

Az élet ajándék! 

Az ember mennyire ismeri fel az élet értelmét  
ebben a hatalmas nagy lehetőségben! 

 

A szentek éppen olyan emberek voltak, mint mi!  
Az ember nagy kísértése, amikor arra gondol, hogy a szentek rendkívüli lények voltak. Nem! 

Legyünk óvatosak ilyen kijelentéssel, bizonyos értelemben lehet, hogy rosszabbak voltak, 

mint mi, éppen ezért lettek szentek!  
 

Rádöbbentek arra, hogy az ember milyen rossz is tud lenni  

                    és hátat fordítottak előbbi önmaguknak!  
Rádöbbentek arra, hogy mennyit árthat az ember, 

                    pedig nem erre született!  
 

Ha vizsgálgatjuk a szentek életét, olvassuk a szentek életrajzát, szinte mindegyiknél 
megtapasztaljuk, hogy egy nagy élmény fordított meg mindent az életükben, átalakította egész 
gondolkodásukat!  
 

A mi esetünkben ez a baj!  
Mi olyan kisstílű rosszak vagyunk! Komiszkodunk, gonoszkodunk, kínozzuk egymást úgy 
óvatosan, hátulról. Igen sokszor ez vezet el rossz irányba bennünket.  
 

Nem gondoljuk magunkról azt, hogy sok mindenen változtatnunk kellene! 

 

A szentek nagyon fontos üzeneteket küldenek nekünk! 
Az első üzenet  
Kik a szentek? Hallottuk, János apostol azt mondja a jelenések könyvében: akik a nagy 

megpróbáltatásból jöttek! A szentek első üzenete ez! A földi élet harc! A jó és a rossz 
viaskodik egymással bennünk! A jó és rossz harca nem a háborúk világa, ahol nemzetek 
feszülnek egymásnak.  
 

A jó és rossz igazi harca bennünk dúl, a mi szívünkben! 

 

A szentek azt üzenik, hogy az embernek ezt a küzdelmet meg kell vívnia önmagában, 
önmagával. Az ember szent lesz, ha a jó győzedelmeskedik! Ezért naponta kell harcolni! Nem 
úgy van, hogy egyszer győztem és most már megoldódott a kérdés! 
 

A szentek azt üzenik,  
ezt a küzdelmet meg kell vívnia mindegyikünknek!  
Ezt nem lehet elódázni, nem lehet kikerülni!  
Ennek a küzdelemnek senki más nem lehet a szereplője!  
Legfeljebb valaki segíthet ebben, vagy gyengíthet bennünket!  

 

A szentek a jó hősei, a szeretet hősei! 

A győztesek, akik legyőzték önmagukat! 

Ahányszor legyőzzük önmagunkat, mindannyiszor jót teszünk másnak! 
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Önmagunk ellenére kell jót tennünk! Le kell győzni lustaságunkat, nemtörődömségünket, 
kényelmünket, gonoszkodásainkat, rossz gondolatainkat ahhoz, hogy valóban meg tudjuk 
tenni azt a jót, ami a másik számára mindent jelent! Ez az egyik üzenet! 

 

A második nagyon fontos üzenet 
Boldogságunk feltétele, hogy az ember szívét egy másik világba horgonyozza le! Ebben a 
világban élünk. Ez a világ olyan, amilyenről szó volt a mai evangéliumban. Ebben a világban 
vannak rosszaságok, gonoszságok, irigység, féltékenység, szeretetlenség.  
 

Ha szívünk nem ebben a világban gyökerezik meg,  
hanem egy másik világba, Istenbe gyökerezik bele, 

akkor az ember boldog lesz! 

 

Bánthatják az embert és mégis boldog lesz, mert elsősorban Istentől várja a választ, nem 
ezektől a hamis ateista üzenetektől, hogy jó, ti majd itt mindent úgy tesztek, ahogy akartok, 
majd Isten mindent kiegyenlít! Nem erről van szó! Akik ilyeneket mondanak, azok csak 
gúnyolódnak, vitatják és támadják a kereszténységet, mert egy keresztény ember ebben a 
világban üldöztetések közepette is boldog! Ez azért van, mert életét Isten kezébe tette! Naiv 

ember, aki azt gondolja, hogy ebben a földi életben igazságot szolgáltatnak neki! 
 

Boldogságunk feltétele, hogy életünk Istenbe gyökerezik bele az! 

Ez hit kérdése! 

 

Ne csodálkozzunk, hogy ebben a hitetlen világban annyi a boldogtalan ember! Ne 
csodálkozzunk, hogy pszichiáterek grasszálnak a beteglelkű emberek világában! 
  

A harmadik üzenet 
Eltévesztjük életünk irányát, ha nem vesszük komolya, amit ezek a győztesek üzennek! A 
szentek azok, akik mindenek ellenére olyanok, amilyenek! Valamiképpen erről van szó! 
 

Mindenek ellenére, függetlenül attól, hogy milyen a világ, 
                     hogy hogyan viselkednek velünk, 

mindenek ellenére  az ember még sem adja meg magát!  
                                 Még sem mond le az értékekről!  

 

A bibliai üzenthez igazodva: 
rosszat tehetne az ember, de nem teszi! Ez a döntő! 

Mindenek ellenére,  
- bármi történik körülöttünk, velünk, - 

az ember a rosszat nem viszonozza rosszal! 

 

Ez a három üzenet  
elég mindegyikünk számára, ha komolyan gondoljuk, hogy az életünk Isten ajándéka és isteni 
feladatunk van! Jézus erre tanít bennünket, aki két irányba kötelezte el magát! Egyrészt 
engedelmes az Atyának, másrészt átöleli az egész mindenséget! Ebben lehet összefoglalni a 
szentek üzenetét:  

Engedelmeskedni Isten akaratának 

és szeretetben átölelni mindenkit! 

Állítsuk magunk elé ezeket az igazságokat, 
akkor sok minden rendeződik bennünk és az egymással való kapcsolatainkban! 
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Kultúrhistória a mai ünneppel kapcsolatosan 

610-ben IV. Bonifác pápa - bonum facere = jót tevőt jelent ez a név, ez is akár üzenet - 

fölszentelte a panteont Szűz Mária mártírok anyja tiszteletére, ami a mindenszentek temploma 
lett. A panteont Agrippa király építette a pogány isteneknek.   
Abban az első időszakban a szenteket mártírokkal azonosították. Az Egyház szentjei az első 
századokban azok, akik életüket adták a hitükért, az Istenért!  
 

Az ír szerzetesek elkezdték a szentek tiszteletét bevezetni az emberek gondolkodásába, ezzel 
követendő példát óhajtottak adni. A franciaországi clunyi bencés szerzetesek vitték tovább ezt 
a kultuszt. Ez a clunyi szellem érkezett ide Magyarországra. Szent István királyunk ezen a 
szellemen nevelődött  A magyarországi bencések karolták fel a szentek tiszteletének 
gondolatát, ami templomokhoz, sajátosan egyházi közösségekhez kötődött. 
 

Európa első csapása a lutheri nyugati egyházszakadás volt  
Ha reformációról beszélünk, akkor azt kellene látni, hogy a reformátusok sokkal jobbak, mint 
a katolikusok, akkor a reformáció helyénvaló, de nem jobbak! A nyugati lutheri 

egyházszakadás után elindult a szentek nagyarányú tisztelete, ami kiterjedt a nemzetekre is. 
Különösen a barokk világhoz kötődött. A barokk stílusban épített templomok alkalmat 
nyújtottak arra, hogy telefessék freskókkal. Nagy falfelületek voltak. Ezért van Európa tele 
barokk templomokkal, mert ez ellenhatás volt a reformációra. A szenteket mutatták be. A 
reformációban a szentek tiszteletét is elvetették. A szentek nagy tisztelete kezdődött!  
 

Ez volt a központi gondolat: 
Európa lelki egyesítése a nemzetek szentjei nyomán! 

 

Ezt a rövidke kultúrtörténeti gondolatsort csak azért mondtam el, mert kb. 250 évvel ezelőtt 
Európa lelki újjáegyesítését várták a szentek nagy tiszteletétől! Európa most lelkiekben 
darabokra szakadt, sőt majdnem azt kell mondani, hogy a lelket már nem is emlegetik, mintha 
nem is lenne. Lehet, hogy most többet kellene azon gondolkodni a felelős vezetőknek, hogy 
Európa lelki megújulása talán éppen a szentek tisztelete által valósulhatna meg! 

 

+  A M E N  + 

 

Könyörögjünk 

 

Mindenható Istenünk, a te végtelen szentségedet csodáljuk és tiszteljük minden szentedben. 
Add kegyelmedet, hogy szentté legyünk szereteted teljességében és innét a földi zarándokok 
asztalától eljussunk a mennyei haza lakomájára Krisztus, a mi Urunk által! 
 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! 
Isten áldásával induljunk el és keressük szeretteinket a temető sírkertjeiben. Találkozzunk 
velük lelki módon. Kívánok mindenkinek jó emlékezéseket, jó következtetéseket a jövőre 
nézve. Bocsássák meg azt, amit meg kell bocsátani és ne feledjék el azt, amit követni 
érdemes! Megholtjaink nagyon fontos üzeneteket közvetíthetnek számunkra! 
 


